
درآمد وصولی گمرک به 31 هزار میلیارد تومان رسیدتخصیص ۲ میلیارد دلار برای واردات خودرو
معاون وزیر صمت با بیان اینکه برای امسال سهم ارز واردات خودرو دو میلیارد دلار 
پیش بینی ش��ده، گفت: در حال حاضر بیش از 22 هزار دس��تگاه خودروی خارجی 
وارد کشور شده است. مهدی ضیغمی رئیس سازمان توسعه تجارت درباره واردات 
خودرو اظهار کرد: تاکنون حجم قابل توجهی خودروی وارداتی، وارد کش��ور ش��ده 
و هم در منطقه وجود دارد که روزانه، بر اس��اس ثبت سفارش��ی که انجام می ش��ود و 
تخصصی ارزی که که صورت می گیرد، وارد کشور می شود. حجم زیادی خودرو در 
گمرکات است و بیش از آن نیز خودرو در منطقه وجود دارد. آنقدر حجم زیاد شده 

که شرکت ها بعضاً ترجیح می دهند خودروها را وارد بنادر کشور نکنند و سایر کشورهای منطقه فعلًا نگهداری کنند 
تا از مسیری که در نظر گرفته می شود، خودرو وارد کشور شود. به راحتی می توان تا انتهای تیرماه، خودروهای برند را 
به افرادی که در سامانه انتخاب خودرو کنند، تحویل دهیم. وی اضافه کرد: در حال حاضر بیش از 22 هزار دستگاه 
خودروی خارجی وارد کشور شده است. بنا به گفته ضیغمی، رقم قابل توجهی هم در منطقه و بنادر منطقه است که 

شرکت ها ترجیح داده اند وارد بنادر کشور نکنند و منتظر عرضه هستند تا وارد کشور کنند. 

رئیس کل گمرک ایران گفت: درآمدهای وصولی گمرک و واریزی به خزانه در 
دو ماهه اول سال جاری به 31 هزار و 222 میلیارد تومان رسید. محمد رضوانی فر 
معاون وزیر اقتصاد و رئیس کل گمرک ایران با اعلام این خبر گفت: این میزان 
درآمد وصولی و واریزی به خزانه در دو ماهه س��ال جاری نس��بت به مدت مش��ابه 
س��ال قبل 43 درصد افزایش داش��ته اس��ت. رضوانی فر در خصوص میزان حقوق 
ورودی وصولی کالاها در دو ماهه اول س��ال جاری اظهار داش��ت: میزان حقوق 
ورودی وصولی کالاها در این مدت نسبت به مدت مشابه سال قبل با 72 درصد 

افزایش به رقم 11 هزار و 899 میلیارد تومان رس��ید. به گفته وی میزان حقوق ورودی وصولی کالاها به علاوه 
خودرو، گوش��ی تلفن همراه بالای 600 دلار و 22 ردیف درآمدی گمرک در دو ماهه ابتدایی امس��ال 16 هزار و 
9۵0 میلیارد تومان بوده که نسبت به مدت مشابه سال قبل 83 درصد رشد نشان می دهد. معاون وزیر اقتصاد و 
رئیس کل گمرک ایران گفت: میزان مالیات بر ارزش افزوده وصولی در فروردین و اردیبهش��ت ماه س��ال 1403 

به میزان 14 هزار و 272 میلیارد تومان بوده که 13 درصد افزایش داشته است. 

پشت پرده جوسازی عجیب در مورد مصوبه واردات آیفون
با وجود اینکه اواخر سال گذشته شاهد پیشنهاد نرخ 96درصدی 
برای واردات تجاری آیفون و ارس��ال آن به دولت بودیم، اخیراً 
برخ��ی ب��ا تصوی��ب این موض��وع در هیئت وزی��ران به دنبال 
دستاوردس��ازی از آن یا یک ش��به خواندن آن هس��تند. در این 
باره تس��نیم نوش��ت: در گذشته انتش��ار مصوبه هیئت دولت در 
خصوص اصلاح س��ود بازرگانی برخی کالاها از جمله موبایل 
آیفون حواش��ی  به همراه داش��ت. بررسی ها نشان می دهد اواخر 
س��ال گذش��ته مصوب��ه کمیس��یون ماده یک قان��ون مقررات 
ص��ادرات و واردات در خصوص فهرس��ت اصلاحات تعرفه ای 
جمع بندی شده جهت درج در کتاب مقررات صادرات و واردات 
1403 جهت ارائه به دولت آماده شد. بر این اساس، سود بازرگانی 
گوش��ی های هوش��مند با ارزش کمتر از 1۵0 دلار، 6 درصد و با 
ارزش بالاتر از 600 دلار، 96 درصد تعیین ش��د. این فهرس��ت 
جهت تأیید هیئت وزیران به دولت ارائه شده بود و اخیراً اعلام 
ش��ده اس��ت که نرخ های پیشنهادی با تغییرات محدود در مورد 
موبای��ل ب��الای 600 دلار مورد تأیی��د هیئت دولت قرار گرفته 
اس��ت. ب��ا توجه به این موضوع می ت��وان نتیجه گرفت که این 
تصمیم یک ش��به نبوده و براس��اس پیشنهاد کارشناسی به تأیید 
هیئت وزیران رس��یده اس��ت، بنابراین جوسازی هایی که اخیراً 
در این مورد اتفاق افتاده است کمی عجیب به نظر می رسد، دو 

نکته دیگر نیز در خصوص تعیین نرخ 96درصدی برای واردات 
تجاری تلفن های همراه بالای 600 دلار وجود دارد؛ اول اینکه 
طی مدت اخیر شاهد خبرسازی هایی بودیم تا برخی تشکل های 

خصوصی مرتبط با واردات موبایل تصویب نرخ در هیئت وزیران 
را ناشی از تلاش های خود اعلام کنند، این در حالی بود که این 
موضوع از سال گذشته مورد تأیید کمیسیون مربوط قرار گرفته 

و در صف بررسی در هیئت وزیران بود. از سوی دیگر هنوز هیچ 
خبر قطعی در خصوص رفع ممنوعیت آیفون 14 و 1۵ ازسوی 
نهادهای ذی ربط منعکس نگردیده است. نکته ای که در زمان 
تصویب همین نرخ ها در س��ال گذش��ته مطرح ش��د این بود که 
ستاد مبارزه با قاچاق کالا و ارز این مصوبه را تأیید نکرده است 
و این طور به نظر می رسید که با آن مخالف بوده است، در نتیجه 
در شرایط کنونی نیز همچنان این مخالفت وجود دارد، به این 
ترتیب می توان گفت که یکی از متولیان اصلی حوزه واردات با 
باز شدن واردات برخی مدل های آیفون مخالف است و همین 

موضوع گمانه زنی ها را تشدید می کند.
 موض��وع دیگ��ری ک��ه وجود دارد این اس��ت که در پیش��نهاد 
مطرح شده در سال گذشته، نرخ واردات کلیه تلفن های همراه 
بالای 600 دلار که آیفون ها را نیز ش��امل می ش��د، 96 درصد 
پیش��نهاد ش��د اما در مصوبه هیئت وزیران نرخ حقوق ورودی 
س��ایر مدل تلفن های همراه بالای 600 دلار مانند سامس��ونگ 
و ش��یائومی 28 درصد اعلام ش��ده اس��ت. در نتیجه نرخ 96 
درصدی تنها مش��مول آیفون  های آمریکایی خواهد ش��د آن 
 هم در ش��رایطی که ممنوعیت واردات آنها لغو ش��ود که خود
 ای��ن اتف��اق با وجود مخالفت س��تاد مب��ارزه با قاچاق کالا و ارز 

در ابهام قرار دارد. 

اخیرا محمد لاهوتی، رئیس کمیس��یون صادرات اتاق ایران از 
کاه��ش ص��ادرات فولاد و قی��ر در پی برخی از تصمیم گیری ها 
و سیاس��ت های بانک مرکزی خبر داده و گفته اس��ت: از ابتدای 
س��ال 1403 کلی��ه زنجی��ره ف��ولاد ناگزیر به عرضه  ارز خود در 
سامانه نیما شده اند. ولی از آنجا که مواد اولیه آن ها در بورس، 
به قیمت بالاتر از نرخ ارز نیما تعیین می ش��ود، صادرکنندگان 
معتقدند روند صادرات به ش��دت کاهش��ی خواهد شد. آمارهای 
منتشر شده از 7 ماهه سال گذشته نشان می دهد؛ صادرات فولاد 
در این مدت با وجود افزایش 0.1 درصدی وزن صادرات فولاد، 

ارزش این صادرات 10.1 درصد کاهش یافته است.

چرا صادرات فولاد کاهشی شد؟ � 
اس��فندماه س��ال گذش��ته بود که کمیته برگش��ت ارز حاصل از 
ص��ادرات، تمامی صادرکنن��دگان زنجیره فولاد را ککلف کرد 
ک��ه از ابت��دا ت��ا انتهای زنجی��ره را مکلف کرد تا از اول فروردین 
سال 1403 نسبت به عرضه 100 درصد ارز خود در سامانه نیما 
اق��دام کنن��د. ای��ن تصمیم به منظور اجرای بند یک ماده 8 آئین 
نام��ه ذی��ل تبصره 6 بن��د ح ماده 2 مکرر قانون مبارزه با قاچاق 
کالا و ارز ابلاغ��ی ط��ی مصوبه 170 623 مورخ 1۵/ 09/ 1401 
هی��أت وزیران ناظر ب��ر تکلیف صادرکنندگان گروه فولادی و 
فلزات اساس��ی رنگین به بازگش��ت ارز حاصل از صادرات خود 
به صورت 100 درصد از طریق فروش حواله در س��امانه نیما و 
پیرو مصوبات پانزدهمین جلس��ه کارگروه بازگش��ت ارز حاصل 
از صادرات ناظر بر تکلیف عرضه ارز بخش��ی از زنجیره تولید 
فولاد در سامانه نیما وفق مصوبات 19 جلسه کارگروه برگشت 
ارز م��ورخ 23 بهم��ن 1402 صادر ش��ده اس��ت. تولیدکنندگان 
ف��ولاد عن��وان می کنند که  پس از واگذاری مدیریت تعهدهای 
ارزی از س��ازمان توس��عه تجارت به بانک مرکزی، مش��کلات 
زیادی متوجه بخش خصوصی و حتی خصولتی ش��ده اس��ت. 
این در حالی اس��ت که در گذش��ته صادرکنندگان فولاد باید تا 
80 درص��د ارز خ��ود را ب��از می گرداندند، اما در سیاس��ت ارزی 
فعل��ی،  صادرکنن��دگان ف��ولاد باید 100 درص��د ارز حاصل از 
صادرات خود را برگردانند و به علاوه باید آن را به نرخ نیمایی 
عرضه کنند و صادرات در قبال واردات نیز متوقف ش��ده اس��ت. 
در همین راستا تولیدکنندگان فولاد هشدار داده اند که صادرات 
در شرایط فعلی امکان پذیر نیست و در آینده شاهد کامل توقف 

صادرات خواهیم بود. 

 � هشدار داده بودیم
حدود دو هفته گذشته بود که بهادر احرامیان، عضو هیات مدیره انجمن 
فولاد ایران در گفتگو با رسانه ها از توقف صادرات فولاد خبر داده بود. 
او گفته بود: بخشنامه جدید ارزی مبنی بر عرضه ارز صادرات فولاد 
در س��امانه نیما علی رغم تمام هش��دارهایی که داده می ش��د، اجرایی 
شد و نتیجه این است که صادرات در حال توقف است. اجباری که به 
عرضه ارز حاصل از صادرات فولاد در سامانه نیما شده، تنها دلیل افت 
و توقف صادرات در کل زنجیره فولاد اس��ت؛ البته س��ایر چالش های 
موجود هم صادرات فولاد را تحت فش��ار و کاهش قرار داده بود، اما 
هیچ چیز مانند تغییر سیاست های ارزی صادرات را کند نکرده است. 
این در حالی است که وزارت صمت در این زمینه با ما هم نظر است، 
اما مس��ئله این اس��ت که بانک مرکزی کاملا حرف خود را می زنند و 
چندان انعطافی نش��ان نداده اند و تا زمانی که بانک مرکزی موضع 

خود را تغییر ندهد، این موضوع حل نمی شود. 

توقف صادرات محصولات طویل فولادی  � 
حتی اوایل اردیبهشت ماه سال جاری، سندیکای لوله و پروفیل 

در نامه ای به بانک مرکزی خواستار توقف صادرات مقاطع طویل 
لوله و پروفیل فولادی با الزام برگش��ت ارز ش��د. در این نامه 
عنوان ش��ده بود: س��ال گذشته برابر مصوبات نوزدهمین جلسه 
کارگروه بازگش��ت ارز حاصل از صادرات، کلیه صادرکنندگان 
زنجیره فولاد کش��ور ملزم به عرضه ارز حاصل از صادرات به 
ن��رخ نیمایی ش��دند؛ این در حالی اس��ت که پی��ش از این برابر 
بررس��ی های کارشناس��ی که صورت گرفته بود، صرفا بخش 
ابتدایی زنجیره فولاد که عموما شرکت های بزرگ فولادی که 
مواد اولیه خود را با نرخ هایی کمتر از نرخ نیما دریافت کرده از 
بسیاری معافیت ها و یارانه ها برخوردار و تملک سهام عمده آن 
در اختیار دولت بوده است، ملزم به عرضه در سامانه نیما بوده اند. 
اما صنایع تکمیلی و انتهایی زنجیره فولاد که عموما شرکت های 
بخش خصوص همچون تولیدکنندگان لوله و پروفیل هستند، 
مواداولیه مصرفی خود را به نرخ دلار نزدیک به حاشیه بازار آزاد 
از بورس کالا خریداری می کنند و تمامی هزینه های مرتبط و 
نهاده ه��ای تولی��د خود را بعضا با نرخ هایی بالاتر از قیمت های 
جهانی تامین می کنند؛ این درحالیست که این ها امکان واگذاری 
ارز حاص��ل از ص��ادرات محص��ولات تولیدی خود را به نرخ نیما 

نداشته و عملا نه تنها توجیه برای صادرات ندارد، بلکه موجب 
زیان فزاینده آن ها خواهد شد. همچنین تاکید شد: متاسفانه در 
روزهای پایانی سال گذشته فضای متاثر از بخشنامه کارگروه 
بازگشت ارز، نه تنها تولیدکنندگان محصولات طویل فولادی 
را مجبور به توقف صادرات کرده اس��ت که بس��یاری از رش��ته 
فعالیت های صادراتی  و صنعتی دیگر نیز متاثر از  سیگنال هایی 
که از مدیران بانکی در جلس��ات مبنی بر  سیاس��ت تدریجی 
مش��مول ش��دن کلیه تولیدات صنعتی به رفع تعهد با ارز نیما و 
نگرانی از تسری این بخشنامه به سایر حوزه ها، صادرکنندگان 
تا حصول اطمینان  و تعیین تکلیف موضوع، مبادرت به صادرات 
کالا نکرده اند که قطعا آمارهای بازگشت ارز بالاخص ارز نیمایی 
از ابتدای س��ال موید این واقعیت اس��ت و معدود صادرات انجام 
ش��ده به واس��طه کارت های اجاره ای، بدون بازگش��ت ارز بوده 
اس��ت.  از همین رو  آثار زیان بار مصوبه کارگروه بازگش��ت ارز 
علاوه بر از دست رفتن درآمد ارزی مورد انتظار دولت، موجب 
از دست رفتن بازارهای صادراتی خواهد شد که در حال حاضر 

با سخت ترین شرایط سعی در حفظ آن داریم.

فولادسازان انرژی ارزان دریافت نمی کنند � 
با وجود اینکه همواره انتقادهای فراوانی نسبت به استفاده انرژی 
ارزان از سوی فولادسازان در کشور مطرح است، اما تولیدکنندگان 
فولاد عنوان می کنند که افزایش هزینه انرژی صنایع در سال های 
اخی��ر به گون��ه ای ب��وده که در عمل یارانه ان��رژی تعلق گرفته به 
صنعتگران، به ش��دت محدود یا در مواردی حذف  ش��ده اس��ت. 
همچنین در ماه های پایانی س��ال گذش��ته ش��اهد روند رو به رشد 
به��ای ان��رژی مصرفی صنایع ف��ولاد بودیم. باوجودی که دولت 
میانگین تورم حاکم بر اقتصاد را در س��ال گذش��ته برابر 40 درصد 
اعلام می کند، نرخ برق صنایع فولاد 200 درصد افزایش یافت.  در 
این رابطه سید امیر طباطبائیان مدیر انرژی و سیالات فولادمبارکه 
گفته اس��ت: هزینه های انرژی طی چند س��ال گذش��ته به شدت 
افزایش پیدا کرده و از سال 1399 به بعد بیش از 10 برابر افزایش 
داشته و به نرخ های جهانی رسیده است و تصور اینکه انرژی ارزان 
و بدون ارزشی به صنایع فولاد تحویل داده می شود کاملا اشتباه 
است. تولیدکنندگان هشدار می دهند تراز تجاری کشور در سال 
گذشته به شدت منفی شده و با غلبه واردات بر صادرات، کسری 
17 میلیارد دلاری رقم خورده است حال این دست سیاست های 

ارزی منجر به تشدید تراز تجاری خواهد شد.

»تجارت« گزارش می دهد؛ 
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 بزرگترین عرضه زعفران 
صادراتی در بورس کالا

مدیرکل توس��عه بازار س��ازمان مرکزی تعاون روستایی گفت: 
بزرگتری��ن عرض��ه زعف��ران با 6 هزار و ۵7 کیلوگرم با نرخ پایه 
94میلیون تومان در رینگ صادراتی بورس کالا روز دوش��نبه 
هش��تم خردادماه انجام می شود. سید روح الله لطیفی، مدیرکل 
دفت��ر مطالع��ه، پایش و توس��عه بازار س��ازمان مرکزی تعاون 
روس��تایی ای��ران در خص��وص عرضه بزرگ زعفران در بورس 
اظهار کرد: در راستای استمرار در شفافیت عرضه کالا در سازمان 
مرکزی تعاون روس��تایی ایران و عرضه های موفق محصول 
زعفران خریداری ش��ده توس��ط تعاونی های روستایی در سال 
1401 و نیاز بازار، سومین عرضه زعفران در سال جاری برای 
این محصول فردا دوش��نبه هش��تم خرداد در رینگ صادراتی 
بورس کالا انجام خواهد شد. وی افزود: 6 هزار کیلوگرم زعفران 
عرضه ش��ده س��بد زعفران خراسان رضوی، 32 کیلوگرم سبد 
زعفران خراس��ان جنوبی و 2۵ کیلوگرم س��بد زعفران خراسان 
شمالی است که جزئیات کیفی هر سبد در اطلاعیه بورس کالا 
آورده شده است. دبیر کمیته توسعه صادرات سازمان مرکزی 
تعاون روستایی در خصوص جزئیات این عرضه توضیح داد: کل 
زعفران در معرض فروش در این عرضه، باید صادر شود و اسناد 
مثبت گمرکی آن در اختیار سازمان مرکزی تعاون روستایی قرار 
گیرد. لطیفی افزود: از نکات مهم این عرضه امکان خرید نقدی 
و امکان خرید اعتباری اس��ت. وی گفت: زعفران های عرضه 
شده در بسته های نایلونی مخصوص پلمپ شده با وزن حداکثر 
۵ کیلو گرمی است و خریدار قبل از خرید، مکلف به رؤیت کالا 

و کسب اطمینان از کیفیت محصول است.

 کاهش ۱۲۰۰ میلیون مترمکعبی
 گازسوزی در ۱۴۰۳

یک مقام مس��وول گفت: با اجرای پروژه کاهش انتش��ار گاز 
مش��عل تا پایان مرداد امس��ال،12 پالایش��گاه این مجموعه 
س��الانه حدود هزار و 200 میلیون مترمکعب نس��بت به س��ال 
1401 کاهش انتشار گاز مشعل خواهیم داشت. احمد باهوش 
مدیرعام��ل مجتم��ع گاز پارس جنوب��ی دراین باره توضیح داد: 
پروژه کاهش انتشار گاز مشعل در 12 پالایشگاه پارس جنوبی 
در پایان سال 1402 پیشرفت خوبی داشته است و انتظار داریم 
ب��ا تکمی��ل ای��ن پروژه تا پایان مرداد 1403، حجم انتش��ار گاز 
مشعل از روزانه 8 میلیون و 700 هزار مترمکعب به ۵ میلیون 
و 300 هزار مترمکعب برس��د. این مقدار هم اکنون به روزانه 7 
میلیون و 400 هزار مترمکعب رس��یده اس��ت. وی تصریح کرد: 
با دس��تور رئیس جمهوری و وزیر نفت، طبق مصوبه هایی که 
به مجتمع گاز پارس جنوبی ابلاغ ش��د، در س��ه مرحله خرید، 
اجرا و مزایده گازهای مش��عل ورود کرده ایم و امید داریم این 
پروژه در س��ایه تلاش و کار جهادی امس��ال در پالایشگاه های 
پارس جنوبی به س��رانجام مطلوبی برس��د. مدیرعامل مجتمع 
گاز پارس جنوبی افزود: خوش��بختانه با هدف اجرای پروژه در 
حوزه خرید، اجرا و مزایده فروش گازهای مشعل هم اقدام های 
مؤثری انجام ش��ده اس��ت که مطابق گزارش، مزایده گران در 
6 گروه در مرحله طراحی و تجهیز کارگاه هس��تند. پیش بینی 
می ش��ود این پروژه ها تا ش��هریور 1404 به مرحله بهره برداری 
برس��ند. اکنون حوزه خرید و اجرا همگام با هم پیش��رفت های 
خوبی داشته اند و برخی مشکلات با تعریف برنامه اصلاحی تا 
اردیبهشت 1403 برطرف می شود. باهوش گفت: با پایان یافتن 
پروژه های فروش گازهای باقیمانده مش��عل، س��الانه بیش از 
هزار میلیون مترمکعب دیگر کاهش خواهیم داشت. وی بیان 
ک��رد: گزارش پیش��رفت پروژه ها به دلی��ل اهمیت موضوع در 
نشس��ت های هفتگی با مش��ارکت مدیرعامل مجتمع و مدیر 
هماهنگی و نظارت بر تولید شرکت ملی گاز رصد و پایش شده 
و برای چالش ها و گلوگاه ها راهکار ارائه می ش��ود، به گونه ای 
که اهداف 9 پالایشگاه در برنامه های یک ساله محقق شده و 

چالش ها در سال 1402 برطرف شده اند.

   خرید تضمینی گندم به ۲ میلیون
 و ۳۰۰ هزارتن رسید

رئی��س بنی��اد ملی گندمکاران  گفت: بناب��ر آمار از ابتدای فصل 
برداش��ت 2 میلیون و 300 هزارتن گندم با ارزش 40 همت از 
گندمکاران 12 اس��تان خریداری ش��ده اس��ت. عطاالله هاشمی 
گفت: بنابر آمار از ابتدای فصل برداشت تا روز گذشته 2 میلیون 
و 300 هزارتن گندم با ارزش 40 همت از کشاورزان 10 تا 12 
استان خریداری شده است که استان خوزستان با خرید بیش از 
یک میلیون تن گندم در صدر اس��تان های خرید تضمینی قرار 
دارد. او از پرداخت 6 درصد مطالبات گندمکاران خبر داد و گفت: 
تاکنون 2.3 میلیارد تومان از مطالبات گندمکاران پرداخت شده 
و از آن پرداخت اولیه ریالی واریز نش��ده اس��ت. هاش��می ادامه 
داد: گرچه گندمکاران گندم تولیدی را تحویل بازرگانی دولتی 
می دهند، اما سازمان برنامه امر پرداخت را به سازمان هدفمندی 
محول کرده که آنها هم ما را از پرداخت کنار گذاشتند که همواره 

نگران استمرار تاخیر در پرداخت مطالبات هستیم.  
 

معادن نیازمند سرمایه گذاری 40 میلیون دلاری
معاون ایمیدرو گفت: طبق برآورد برنامه هفتم کش��ور، رش��د 
13 درصدی برای توس��عه معادن ش��ده که عدد بالایی بوده و 
تحقق این مهم نیازمند 40 میلیارد دلار س��رمایه گذاری اس��ت. 
س��میه خلوصی معاون برنامه ریزی س��ازمان توسعه و نوسازی 
معادن و صنایع معدنی ایران )ایمیدرو( اظهار کرد: بخش معدن 
یکی از پیش��ران های اقتصادی کش��ور اس��ت به ویژه در حوزه 
فلز که مزیت های بس��یار زیادی در کش��ورمان داریم. وی با 
اش��اره ب��ه رتب��ه دهم ایران در تولید ف��ولاد دنیا افزود: عملکرد 
10 س��اله ما در حوزه افزایش تولید و ظرفیت فلزی تا حدودی 
قابل قبول اس��ت. ما در زنجیره فولاد بالای 100 درصد رش��د 
تولی��د و ظرفی��ت و در زنجی��ره آلومینیوم نزدیک به 90 درصد 

رشد تولید داشتیم. 

اخبار کوتاه
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معاون وزیر صمت ضمن اشاره به احیای حداقل 1۵00 معدن در دوره ریاست جمهوریِ 
ش��هید رئیس��ی، تس��ریع در تولید و اکتش��اف در بخش معدن را با توجه به نیروی خوب 
انسانی و رفع تعارضات بین دستگاهی و همچنین مردمی شدن معادن در راستای تحقق 
شعار جهش تولید با مشارکت مردم را از اقدامات مهم و ارزشمند شهید رئیسی در دولت 
سیزدهم دانست. رضا محتشمی پور با حضور در ویژه برنامه شهیدجمهور شبکه خبر، به 
تشریح اقدامات رئیس جمهور شهید در بخش معدن پرداخت. محتشمی پور خاطرنشان 
کرد:  رئیس جمهور ش��هیدمان، نه  تنها در بخش معدن، بلکه در هر بخش��ی که وارد 
می شدند، توجه ویژه ای به نیروی کار و نیروی انسانی داشتند و این موضوع، دغدغه وار 
س��فرهای ایش��ان مطرح بود. زمانی که به موضوعات صنعتی یا معدنی یا بعضاً خارج از 
این حوزه ها ورود می کردند، همین دغدغه مندی دیده می شد؛ کما اینکه در رقابت های 

انتخاباتی هم بخاطر داریم که توجه به نیروی انسانی، نقطه قوت ایشان بود.

توجه به نیروی انسانی،  کارگران، نیازها و مشکلات � 
معاون معدنی وزارت صمت، ادامه داد: در بحث معدن نیز جدا از این نبود. در هر بازدیدی 
که از استان ها داشتند، معمولًا یک برنامه معدنی را هم داشتیم؛ حتماً از معادن بازدید 
می کردن��د و در اغل��ب برنامه ه��ا موضوعات معدنی ی��ا صنایع معدنی، مطرح بود. یکی 

از  مهم ترین ویژگی که مردم می دیدند در بازدیدها؛ توجه ایش��ان به نیروی انس��انی و 
کارگ��ران و نیازه��ا و مش��کلات آن ها بود؛ طبیعت��اً در طرف مقابل هم کارگران بخش 
معدن گوش شنوای خوبی را برای بیان مسائل خود می دیدند، طرح مسأله می کردند 
و همیش��ه هم این موارد در پایان س��فرها به ما به عنوان یک مطالبه جهت پیگیری، 
منعکس می ش��د. برای پیگیری. البته ش��اید کمتر در رس��انه ها این موضوعات مطرح 
می ش��د. وی تأکید کرد: موضوع دومی که بنده در رئیس جمهور ش��هیدمان می دیدم؛ 
توجه و پیگیری ایش��ان به تعارضات بین دس��تگاهی بود. تقریباً هر باری که به یک 
مناسبتی خدمت ایشان می رسیدیم و بحث معدن پیش می آمد، ضمن این که پیگیری 
می کردند کار تا چه حدی جلو رفته اس��ت یا بس��یار از ما س��ؤال می کردند مس��أله شما با 
فلان دس��تگاه حل ش��د؟ این موضوع را چه کردید؟ فلان موضوع را چه کار می کنید؟ 
این پیگیری آیت الله رئیس��ی، بس��یار رهگش��ا بود. تجربه ای که در حوزه معدن طی این 
سه سال داشتیم، در بحث رفع تعارضات بین دستگاهی و گره هایی که بین دستگاه های 

مختلف در بخش معدن بود، پیش از این، اصلًا به یاد نمی آید.

 � رشد میزان اکتشاف  در بین دستگاه ها
این مقام مسئول در وزارت صمت، ضمن اشاره به اینکه روزی که اولین آمار از وضعیت 
تأیید درخواست های اکتشاف، دریافت شد، روند رو به کاهش مشاهده می شد، گفت: 
به مرور اما میزان پاسخ مثبت به میزان اکتشاف  در بین دستگاه ها به یک درصد رسیده 
بود؛ به تدریج کم و به یک درصد رسیده بود. آخرین نوبت که در سال جاری، آمار گرفتم، 
مش��اهده ش��د که این روند، رش��د خود را اغاز کرده و به پنج درصد رس��یده که عدد قابل 
توجهی نسبت به گذشته بود. محتشمی پور عنوان کرد: جلسات متعددی را با دستگاه های 
مختلف داشتیم و فضا کاملًا فضای متفاوتی شده بود. بعضی از دستگاه هایی که معمولًا 
تعارضات بس��یاری با معدن داش��تند، مس��ائل رفع ش��د؛ به گونه ای که امروز و به راحتی 
می نشینیم مسائل خود را بیان می کنیم، توافق می کنیم و بحث های کارشناسی جدی 
ب��ا یکدیگ��ر داریم و هیچ کس از موضع کارشناس��ی خ��ود پایین نمی آید، اما دیگر وارد 
تعارض، درگیری و اتلاف وقت نمی شویم.  معاونت معدنی وزارت صمت ضمن اشاره 
به اینکه رئیس جمهور ش��هید، در جلس��ه ش��ورای عالی محیط زیست، مجدد از وی در 
رابطه با همین حل تعارضات س��وال کرده اند، گفت: بنده نیز توضیح دادم که مواردی 
را در جلس��اتی که به صورت فیمابین و دوطرفه داریم، مطرح می ش��ود و خوش��بختانه 

دیگر با تعارضی مواجه نیستیم.  

در زمان رئیس جمهور شهید

احیای ١۵00 معدن راکد


